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De digitale overheid krijgt steeds meer vorm. Maar we zijn er nog lang niet

en het tempo mag echt een stuk omhoog. We zijn vooral bezig met het

optimaliseren van het bestaande, met nog steeds denken vanuit onze eigen

instituten. Het wordt hoog tijd dat we ‘andersom’ gaan denken, dat we

vanuit burgers en bedrijven kijken naar die eoverheid. Want dan kunnen

we sneller slagen maken.  

In mijn vorige blogs pleitte ik voor een ICT Delta. Een plan waarin staat waar we naartoe willen

met de ICTinfrastructuur en de informatievoorziening van de overheid. Mijn visie is dat we de

eoverheid moeten vormgeven vanuit de vragen en behoeftes van burgers en bedrijven. Dat we

een eoverheid bouwen vanuit de kernprincipes toegankelijk, begrijpelijk en met alle informatie

verbonden en verknoopt.  

Een toegankelijke eoverheid biedt alle relevante informatie op een eenduidige manier aan, op

een goed vindbare plek. We moeten af van de vele losse websites en in plaats daarvan burgers

en bedrijven bedienen vanaf één plek, één overheidsportaal, waar alle informatie toegankelijk

is. Met de achterliggende technologie op orde, zodat de eenmalige uitvraag van gegevens geen

belofte meer is, maar werkelijkheid wordt. We hebben die weg al ingeslagen, bijvoorbeeld met

de Berichtenbox, maar we zijn er nog niet en het tempo ligt echt te laag.  

Als we dan die ene, goed toegankelijke virtuele plek hebben met alle relevante informatie, dan

moeten we ook de oude websites en digitale diensten uitfaseren. Nu blijven die nog te vaak

bestaan, waardoor we een onduidelijk geheel van spookwebsites hebben. Dit draagt niet bij aan

wat in mijn optiek het tweede kernwoord van de eoverheid is: begrijpelijkheid. We hebben het

namelijk wel erg ingewikkeld gemaakt. Kees van Kooten van het Simplisties Verbond zei in 1974

al dat “Nederland een van de alleringewikkeldste landen ter wereld is”. Het was een satirisch

bedoeld programmapunt, maar met een serieuze ondertoon. Want Nederland is er in al die

jaren niet begrijpelijker op geworden. Terwijl er juist veel behoefte is aan een begrijpelijke

overheid, zeker nu zelfredzame burgers hun eigen weg in overheidsland moeten vinden!

Probeer maar eens een formulier voor een persoonsgebonden budget in te vullen. Overzie je de

consequenties van de vakjes die je aankruist?  

Gemeenten spelen in mijn optiek een belangrijke rol om de overheid begrijpelijker te maken.

Door dienstverlening dichtbij de burger te organiseren. Op termijn ook de dienstverlening van

landelijke instanties, zoals UWV en Belastingdienst. Gemeenten hebben van alle

overheidsdiensten immers het meeste contact met burgers en bedrijven en zijn goed in staat om

dit contact op een laagdrempelige manier te organiseren. Door de aanwezige kennis over de

behoefte van burger en bedrijf kan een gemeente bovendien bij uitstek aangeven waar de

begrijpelijkheid beter kan. 



Een eoverheid die echt is gevormd vanuit de behoefte van burgers en bedrijven, is ook een e

overheid waarin actuele en correcte informatie is gebundeld en verknoopt. Geen eilanden van

informatie meer, maar een slimme bundeling van alle informatie. Ook hier zijn we al op weg

met de stelsels van basisregistraties, maar ook hier geldt dat het vele malen beter kán en snel

beter móet. Diverse beleidsterreinen vragen hierom, zoals die van werk en zekerheid, en de

ruimtelijke ordening. De VNG is met KING als uitvoeringspartner hard bezig om deze

verknoping te realiseren, via de zogeheten ‘gegevensknooppunten’. Waarbij we nadrukkelijk de

link leggen met het rotondemodel dat vanuit het stelsel basisregistraties door het ministerie van

BZK is ontwikkeld. Hier kunnen gemeenten straks alle informatie vinden die zij nodig hebben

voor het maken van effectief beleid en uitvoering in onder meer het sociale domein.  

Binnenkort verlaat mijn collega Tof Thissen KING, hij begint aan een nieuwe uitdaging bij

UWV WERKbedrijf. Hij bouwde de afgelopen vijf jaar hard mee aan een organisatie met een

duidelijke visie, portfolio en thematiek. Met zijn vertrek gaat KING een nieuwe fase in, met een

duidelijke focus op het belang van informatie. Samen met de VNG en gemeenten gaan we

verder op de ingeslagen weg, waarin het bouwen aan de eoverheid een belangrijke prioriteit is.

Het is zaak dat we nu doorpakken. De bouwstenen zijn er, laten we die optimaal gaan benutten

voor een eoverheid die er echt is voor burgers en bedrijven.  



De informatieomnivoor
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Zeventig kilometer file, naast me wordt de telefoon gepakt en het meest

nabije hotel geboekt. Een dagje later in de sneeuw is het zo erg nog niet. Ik

verbaas me nog altijd over het gemak waarmee wij toegang hebben tot alle

informatie die we maar nodig hebben. In onze huidige maatschappij worden

we bijna overal en voortdurend gevoed met informatie. Maar een

informatiemaatschappij is iets anders dan een goed geïnformeerde maatschappij. Informatie is

complexe materie: hoe verkrijg je de juiste, betrouwbare informatie die je nodig hebt en waar

ontstaat die? Een vraagstuk waar gemeenten volop mee geconfronteerd worden. 

Ondanks dat we steeds beter toegang krijgen tot steeds meer informatie, wordt informatie

vanuit de overheid ook complexer. Een aanvraagformulier voor een persoonsgebonden budget

is vaak een onvervulbare opgave. Het is niet voor niks dat Kees van Kooten als directeur van het

Simplistisch Verbond in 1974 al stelde dat Nederland een van de alleringewikkeldste landen ter

wereld is. De gevolgen hiervan zien we dagelijks in het nieuws, of het nu gaat om de uitbetaling

van de pgb’s, het aanbieden van de juiste zorg of de vraag welke instanties wel of niet betrokken

zijn bij de zorg voor een kind. De informatievoorziening moet dus begrijpelijker, transparanter

en toegankelijker. Het is nu aan gemeenten om hier invulling aan te geven. Dit is niet alleen in

het voordeel van de burger, maar ook van de gemeenten zelf.  

In toenemende mate merk ik de groeiende behoefte aan relevante informatie door gemeenten.

Bijvoorbeeld door deelname aan Vensters voor Bedrijfsvoering, het gebruik van de

verklaringsmodellen van Waarstaatjegemeente.nl of de wijze waarop de monitor sociaal domein

tot stand komt. We zitten dan ook in een cruciaal tijdsframe; gemeenten moeten de juiste,

betrouwbare informatie op het goede moment beschikbaar hebben gezien de kwetsbare groepen

waar ze nu de zorg over hebben. Alleen dan zijn gemeenten in staat de juiste zorg te bieden en

lopen mensen geen onnodig risico. Dit vereist meer dan alleen beschikken over informatie. Je

moet deze vanuit verschillende invalshoeken belichten en afwegen om uiteindelijk de juiste

beslissing te nemen. 

Door de toegenomen focus op informatie binnen gemeenten, ontstaat ook een interessant

neveneffect. Juiste en actuele informatie biedt meer beleidsruimte en leidt op den duur tot een

meer gerichte en begrijpelijke dienstverlening. Zo spreekt Albert Jan Kruiter, directeur van het

Instituut voor Publieke Waarden, niet over het gelijk behandelen van gelijke gevallen, maar

juist om het ongelijk behandelen van ongelijke gevallen. Maatwerk dus naarmate mensen en

vraagstukken verschillen. De juiste beslissing, op basis van informatie die voorhanden is.  

Na burgers en bedrijven is het nu dus de beurt aan gemeenten om informatieomnivoor te

worden. Zowel om zelf beter te kunnen sturen op het behalen van de beleidsdoelen als om van

elkaar te leren, maar vooral om inwoners en ondernemers gerichter te ondersteunen en

maatwerk te bieden.



Terug naar de essentie
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De tijd dat de overheid als een monopolist grote hoeveelheden informatie

bezat en die beperkt ter beschikking stelde aan derden is voorbij. Niet alleen

geeft de overheid zelf steeds meer informatie vrij als open data, ook worden

er gigantische hoeveelheden data gemaakt en gedeeld door burgers en

bedrijven. Dat vraagt om een herbezinning van de rol van de overheid.

In een eerder blog gaf ik mijn visie op de moderne eoverheid. Die bouwen we vanuit drie

kernprincipes: toegankelijk, begrijpelijk en met alle informatie verbonden en verknoopt. Big en

open data raken deze drie principes. Belangrijke vragen voor de eoverheid zijn daarbij: van wie

is de informatie en wat mag je wel en niet delen? Neem de informatie die vrijkomt bij een

keukentafelgesprek. Dat is heel persoonlijke en daarmee gevoelige informatie over hoe burgers

hun leven inrichten en welke ondersteuning ze daarbij nodig hebben. Die informatie is

belangrijk voor gemeenten om het aanbod op af te stemmen, maar het is ook informatie waar je

als gemeente heel zorgvuldig mee om moet gaan. 

Er is een onzichtbare datarevolutie gaande. Wist u dat er in 2013 een volkstelling is geweest,

waar geen burger iets van heeft gemerkt? We hoeven de deuren niet meer langs, er is volop

informatie in digitale systemen voorhanden. Dat is onzichtbaar, ongrijpbaar en daarom ook een

punt van zorg voor veel burgers. Ik vind dat terecht, want je wilt als burger graag zeker weten

dat jouw informatie zorgvuldig wordt behandeld. Dat een persoonlijk verhaal, verteld aan de

keukentafel, niet in een systeem belandt waar zomaar anderen bij kunnen. 

Onze democratie staat voor een paar ijzersterke waarden. Wij willen in Nederland geen

willekeur, geen uitsluiting en geen onrechtvaardigheid. Laten we ervoor zorgen dat dat ook niet

gebeurt in de informatiesamenleving, in de wereld van open en big data. Ik denk dat de

overheid een andere rol gaat krijgen. Niet meer als eigenaar van grote hoeveelheden data, want

die tijd is echt voorbij. Wel als hoeder van de democratische waarden, met een praktische

vertaling naar het werken met data op zo’n manier dat gelijkwaardigheid, privacy en veiligheid

gewaarborgd zijn. 

Albert Jan Kruiter heeft dit raak omschreven in zijn essay in 'Perspectieven voor goed bestuur

in 2020' (Boom Lemma uitgevers, 2013): 'We zien ondernemers die beter dan overheden en

burgers efficiënt kunnen werken. We zien burgers die beter dan ondernemers en overheid

betrokkenheid kunnen organiseren. En we zien overheden die beter dan ondernemers en

burgers legitimiteit kunnen organiseren. Daarmee kan de overheid voorkomen dat er

onrechtvaardigheid, willekeur en uitsluiting ontstaan. Deze drie criteria  efficiency,

betrokkenheid en legitimiteit  definiëren de publieke zaak van de toekomst. Deze drie publieke

waarden zijn alle drie nodig. Bij elk publiek probleem.' 



Hoe de overheid legitimiteit organiseert is een ingewikkelde puzzel, die niet zomaar gelegd is.

Een onderdeel hiervan is een verkenning die we binnenkort starten, naar wat er gebeurt als de

burger eigenaar wordt van al zijn eigen informatie. Dat hij of zij anderen daar toegang tot kan

verlenen, of niet.  

De markt gaat er voor zorgen dat data wordt gebruikt voor allerlei innovatieve diensten. Dat

hoeft de overheid niet te doen. Die gaat in mijn ogen terug naar de essentie, naar het scheppen

van de juiste voorwaarden en het bewaken van onze democratische waarden, als hoeder van het

publiek belang.



Leren omgekeerd te denken!
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Gemeenten staan dichtbij burgers en zijn daardoor in staat om gerichter

beleid met meer maatwerk tegen lagere kosten te maken, zo is de gedachte

achter de decentralisaties. Waar voorheen gemeenten vooral rijksbeleid

uitvoerden, krijgen ze nu meer beleidsvrijheid. Dit is dan ook het uitgelezen

moment om beleid en uitvoering veel beter op elkaar af te stemmen. Met de

ervaringen van de uitvoering als uitgangspunt.

We kennen al jaren de uitvoeringstoets: een toets tijdens of na het formuleren van nieuwe

wetten en beleid, die onderzoekt of en waar er barrières voor de uitvoering zijn. Door de

sterkere rol en positionering van gemeenten is het tijd om nu een stap verder te gaan. Zodat

proactief beleid en de praktijk van de uitvoering elkaar versterken. 

Een betere afstemming van beleid en uitvoering vraagt om een andere houding, waarin

anticiperen, leren en bijstellen op basis van de praktijk cruciaal zijn. Het is daarmee als het

ware een omgekeerde uitvoeringstoets. Door te denken en te werken volgens de omgekeerde

uitvoeringstoets ontstaat een natuurlijk proces om voor te sorteren op onverwachte en

ongewenste effecten van systematische interventies. We zijn gewend in onze politiek

bestuurlijke omgeving uit te gaan van de gewenste en verwachte effecten. En hebben er moeite

mee om die effecten te monitoren en beleid bij te sturen als deze effecten uitblijven of als

onvoorziene effecten optreden. Nu worden die effecten vaak gezien als een mislukking van de

uitvoering en vervolgens als ongewenst effect genegeerd. Dat levert rare reacties op, zoals: ‘Dat

kan nooit het gevolg zijn van het beleid, want zo is het beleid niet bedoeld’. 

Dit zijn symptomen van struisvogelpolitiek die niet langer passen bij de nieuwe rol van

gemeenten. Als we willen dat gemeenten hun (nieuwe) taken gerichter en efficiënter uitvoeren

dan het Rijk, dan zullen zij zich ook eigen moeten maken om bottomup te leren en te

ontwikkelen. Daarnaast moeten gemeenten de knelpunten en benodigde aanpassingen met

elkaar kunnen delen en op een heldere manier op het juiste niveau kunnen aankaarten. Pas dan

is sprake van systematisch werken vanuit de uitvoering. 

Ik realiseer mij dat niet alleen Rijk en gemeenten aan de slag kunnen, maar dat er ook voor

VNG en KING werk aan de winkel is. Daarom gaan wij, in samenwerking met het Instituut van

Publieke Waarden, een aantal casussen uitwerken. De resultaten daarvan kunnen inzicht geven

in hoe gemeenten zich kunnen omvormen naar de nieuwe taken en verwachtingen. We zullen

allemaal moeten leren omgekeerd te denken en te werken. Met een helder doel: effectiever

beleid en uitvoering ten behoeve van burgers en bedrijven. In samenwerking met en versterking

van elkaar. 

Doet u mee?



Weten hoe het zit
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Het idee achter de drie decentralisaties in het sociaal domein is dat

gemeenten als meest nabije overheid meer kunnen betekenen voor hun

inwoners. Dat zij mensen door een integrale aanpak eerder kunnen helpen

en daardoor voor erger kunnen behoeden. Om dat goed te kunnen doen,

hebben gemeenten informatie nodig. Daarom publiceert KING een nieuwe

versie van de Stapelingsmonitor. 

De Stapelingsmonitor geeft tot op wijkniveau inzicht in welke regelingen inwoners gebruiken in

het sociaal domein. In totaal zijn er 48 regelingen en voorzieningen, zoals die uit de Wmo, de

jeugdzorg en de bijzondere bijstand. Vaak gebruiken huishoudens meerdere regelingen, dat

noemen wij stapelen. Welke regelingen worden gebruikt zegt iets over de sociale vraagstukken

in een wijk. Een gemeente kan die informatie gebruiken om haar beleid nog meer op een wijk af

te stemmen. 

Toen duidelijk werd dat de rijksoverheid veel taken in het sociaal domein naar gemeenten ging

decentraliseren, kwam KING met het essay Edgar gezien en gekend door zijn gemeente. De

vraag die daarin werd gesteld was duidelijk: kent u als gemeente de doelgroep waar u straks

voor gaat zorgen? In de publicatie Nabij is Beter onderzochten Jos van der Lans en Pieter

Hilhorst de beloften van de decentralisaties. Zij zijn dit jaar samen met KING/VNG op zoek

naar voorbeelden van deze nabijheid van gemeenten. In 3Dlabs onderzoeken zij met

professionals en organisaties vernieuwing en proberen zij gezamenlijk doorbraken tot stand te

brengen. Met steeds dezelfde vraag als uitgangspunt: hoe werkt de gemeente echt vanuit de

behoefte van haar inwoners?  

De Stapelingsmonitor past in deze lijn, want werken vanuit de behoefte van een doelgroep

vraagt om kennis van die doelgroep. Als nieuwe zaken op je afkomen, dan moet je weten hoe het

zit. In de Stapelingsmonitor vinden gemeenten diverse kengetallen en kunnen zij hun situatie

vergelijken met die in andere gemeenten. De monitor is onderdeel van de vernieuwde website

Waarstaatjegemeente.nl. Hier worden allerlei cijfers en statistieken per gemeente en per thema

gepresenteerd, van leefklimaat tot gemeentelijke financiën. 

Wij hopen dat gemeenten de informatie uit dit dashboard gaan gebruiken om hun beleid in het

sociaal domein op de vraag van de burger af te stemmen. Zodat zij de belofte van de

decentralisaties echt waar kunnen maken: meer maatwerk voor de zorgvragende burger, eerder

interveniëren en daardoor de burger beter ondersteunen. Zodat het uiteindelijk ook goedkoper

wordt voor de overheid. Maar wel in die volgorde, want ik hoor nu nog te vaak in de discussie

over de decentralisaties dat het een bezuiniging is. Terwijl het toch echt draait om een betere

dienstverlening aan burgers. Met het inzicht dat onder meer de nieuwe Stapelingsmonitor

biedt, helpen we gemeenten daarmee op weg.

http://www.slideshare.net/KING_Gemeenten/publicatie-king-jaarcongres-2015-jos-vd-lans-en-pieter-hilhorst-nabij-is-beter
http://www.waarstaatjegemeente.nl/
https://www.kinggemeenten.nl/sites/king/files/Edgar-gezien-en-gekend-door-zijn-gemeente.pdf


Op naar een volwaardige relatie
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Larissa Zegveld is directeur van KING 

Gemeenten en ICTleveranciers zijn nog lang geen volwaardige partners,

terwijl dat wel nodig is om samen tot een goed werkende eoverheid te

komen. Daar kunnen zowel gemeenten als ICTleveranciers wat aan doen!

Laten we met zijn allen aan de slag gaan om die eoverheid te realiseren die

toegankelijk, begrijpelijk en met alle informatie verbonden en verknoopt is.

Zoals ik bepleitte in mijn blogs over het ICTDeltaplan.

Gemeenten zijn zich nog te weinig bewust van hun rol als opdrachtgever. Zij zouden hun eisen

en wensen veel scherper kunnen formuleren en hun leveranciersmanagement serieus en op

MTniveau moeten invullen. Leveranciersmanagement is vooral een aangelegenheid voor de

business! Als de samenwerking met een leverancier echt niet goed verloopt, dan moet men niet

blijven doormodderen maar deze samenwerking durven stopzetten. Gemeenten kunnen ook

elkaar veel meer opzoeken. Als het gaat om dienstverlening en informatiebeleid meer in ketens

denken en op een aantal terreinen meer collectief doen. Een goed voorbeeld daarvan is de

collectieve aanbesteding telefonie. 

Bij leveranciers is ook nog een wereld te winnen. Het ‘binnenrijden’ van applicatiesoftware bij

een gemeente moet niet het doel zijn, maar het werkend krijgen van die applicatie in het

ketenproces waar deze voor nodig is. Dit betekent onder meer dat leveranciers met gemeenten

inventariseren welke processen ze moeten ondersteunen, met welke andere pakketten zij

moeten koppelen en dat leveranciers er in gezamenlijkheid voor zorgen dat de

informatievoorziening in deze keten werkt. Niet wijzen naar elkaar, maar samen een werkende

keten opleveren: daar gaat het om. 

Het wordt tijd dat zowel gemeenten als leveranciers hun verantwoordelijkheid pakken en deze

samenwerking gaan vormgeven. De instrumenten zijn er. Zo geeft de Softwarecatalogus inzicht

in welke applicaties aan de standaarden voldoen en laat deze het applicatielandschap bij

gemeenten zien. Daarmee krijgt een gemeente inzicht en overzicht van wat men zelf in huis

heeft, kan men zien wat andere gemeenten in huis hebben en op basis daarvan ervaringen

uitwisselen. Men krijgt inzicht in bijvoorbeeld welke versies van software men gebruikt en kan

aan de hand daarvan het applicatielandschap vernieuwen. Waar overigens ook bij hoort dat

men oude versies uitfaseert! 

Met instrumenten als de Softwarecatalogus, collectieve inkoop en straks de gezamenlijke

inkoopvoorwaarden kunnen gemeenten hun slagkracht vergroten. Mits goed gebruikt, helpt het

hen om een professioneel opdrachtgever te zijn. Dat is absoluut nodig, want de verhoudingen

tussen gemeenten en ICTleveranciers zijn nu scheef. Dat helpt uiteindelijk niemand verder,

want ook leveranciers zijn gebaat bij sterke opdrachtgevers die weten wat ze willen. Meer

samenwerking leidt tot snellere implementaties en een soepel werkende eoverheid. Laten we er

met zijn allen aan werken dat gemeenten en leveranciers een sterk partnerschap gaan vormen

voor dit gezamenlijke doel. 

https://www.softwarecatalogus.nl/
http://www.vngmagazine.nl/weblog/17067/tijd-voor-ict-delta
https://www.kinggemeenten.nl/king/nieuws/verkenning-en-advies-ict-inkoopvoorwaarden-afgerond
https://www.kinggemeenten.nl/gemeentelijke-telecommunicatie/nieuws/gemeenten-besteden-mobiele-telefonie-gezamenlijk-aan


De tijd is rijp voor samenwerking
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Larissa Zegveld is directeur van KING 

Er zijn van die momenten in de geschiedenis waarop alles bij elkaar lijkt te

komen. Diverse ontwikkelingen en initiatieven komen nu samen, om als een

brede stroming verder te gaan. Ik doel hier op allerlei samenwerkingen en

innovaties die gemeenten startten en plannen als de Overheidsbrede

Dienstverlening 2020 en de Digitale Agenda 2020. En ook het samenvloeien

van KING en VNG. Het voelt logisch, omdat de tijd er rijp voor is. 

Eén voorbeeld maakt denk ik meteen duidelijk wat ik bedoel als ik zeg dat de tijd rijp is om veel

meer vanuit het gezamenlijke te opereren. Onlangs maakten wij bekend dat alle 393 gemeenten

zich hebben aangesloten bij de GEMMA Softwarecatalogus. Een mijlpaal die laat zien dat

gemeenten gezamenlijk willen werken aan de implementatie van standaarden en het belang van

het gebruik van standaarden onderschrijven. En daar stopt het niet, want ook

samenwerkingsverbanden gaan dit instrument gebruiken. De GEMMA Softwarecatalogus is één

van de tools die de trend van gezamenlijkheid ondersteunen. 

Op 3 juni nam de Algemene Ledenvergadering van de VNG de Digitale Agenda 2020 aan. Eén

van de ambities in deze agenda is om te standaardiseren waar mogelijk en lokaal maatwerk te

bieden waar dat nodig is. De duidelijke keuze voor een collectieve gemeentelijke aanpak op het

gebied van dienstverlening en ICT is een krachtig signaal vanuit alle gemeenten. Het haakt ook

aan bij een ander teken van deze tijd, namelijk om veel meer vanuit de uitvoering te werken.

Bottom up in plaats van top down, in een eerder blog noemde ik dat ‘omgekeerd denken’. De

uitvoering is nu echt aan zet, onder andere door de nieuwe taken van gemeenten in het sociaal

domein én omdat burgers nu veel meer zelf het initiatief nemen om samen met elkaar en de

overheid dingen voor elkaar te krijgen. Daarbij past lokale bewegingsvrijheid. 

Als KING hebben we van het begin af aan gewerkt aan het vergroten van de uitvoeringskracht

van gemeenten. Dat blijven we doen, ook als we straks onderdeel zijn van VNG. Door de diverse

activiteiten van VNG en KING te laten samenvloeien kunnen we dit nog krachtiger doen. Door

een zorgvuldige inbedding van de werkzaamheden van KING in de keten van de nieuwe VNG

kunnen we kracht toevoegen door synergie in de keten te zoeken. We leerden onder meer in

Operatie NUP hoe belangrijk het is om het bestuur en de uitvoeringspraktijk met elkaar te

verbinden. De aanpak die we hebben bedacht in Dienstverlening 2020 en waar we nu ook voor

kiezen voor de Digitale Agenda 2020 laat deze werkwijze zien. In een volgend blog ga ik verder

in op de concrete projecten en verkenningen in dit programma. Eén ding is zeker: de tijd is rijp

voor brede samenwerking in de keten. Het wordt een mooie tijd!

http://www.publieksdiensten.nl/actueel/publicatie-overheidsbrede-dienstverlening-2020/
http://www.vng.nl/onderwerpenindex/dienstverlening-en-informatiebeleid/nieuws/groen-licht-alv-voor-digitale-agenda-2020
http://www.vngmagazine.nl/weblog/18055/leren-omgekeerd-te-denken


Verbinden en versnellen van
innovaties
GESCHREVEN OP DONDERDAG, 2 JULI, 2015  13:29

Larissa Zegveld, directeur KING 

De tijd is rijp voor meer samenwerking schreef ik in mijn vorige blog. En dat

doen we anders dan voorheen, namelijk echt vanuit de uitvoeringspraktijk.

Wij vertellen vanuit 'Den Haag' niet hoe het moet, maar gemeenten vertellen

ons wat ze nodig hebben. Daarin ondersteunen wij hen. Die ondersteuning

draait om twee kernwoorden: verbinden en versnellen. 

Gemeenten, manifestpartijen en koepelorganisaties startten talloze projecten om

dienstverlening te innoveren, werkprocessen te standaardiseren en de generieke digitale

infrastructuur meer te benutten. Dit wordt onder meer duidelijk in Overheidsbrede

Dienstverlening 2020, waarmee de Vereniging Directeuren Publieksdiensten (VDP) samen met

vele betrokkenen inzet op betere en efficiëntere overheidsdienstverlening. VNG/KING is een

van de partijen die hieraan deelneemt en die de gekozen aanpak heeft overgenomen in de

Digitale Agenda 2020. 

Werken vanuit de uitvoeringspraktijk klinkt mooi, maar hoe gaat dat? Dat wordt duidelijk uit

onder meer de ondersteuning van vijf pilotprojecten voor innovatieve standaardisatie in

dienstverlening. Projecten als digitale dienstverlening aan begrafenisondernemers, het

ontwikkelen van een verhuisapplicatie en de procesverbetering van de verstrekking van

rijbewijzen. Ze zijn allemaal gestart en worden uitgevoerd door gemeenten en een

manifestpartij, zoals de Belastingdienst en de RDW. Wij ondersteunen hen door bijvoorbeeld

bij het Rijk aan te kaarten welke aanpassingen in regelgeving nodig zijn om deze projecten te

doen slagen. Daarvoor leggen wij de verbindingen tussen diverse gremia, zoals het

Uitvoerdersoverleg en het Kloosterhoeveberaad. Daarin zitten vertegenwoordigers met

slagkracht vanuit gemeenten, overkoepelende organisaties en het Rijk. 

VNG/KING verbindt deze projecten met elkaar, onder meer door best practices te delen. Ook

spelen wij een rol in de versnelling en opschaling van succesvolle projecten. Is een project

geslaagd, dan gaan meer gemeenten hiermee aan de slag. Slaagt het project op die schaal ook,

dan wordt deze nieuwe werkwijze of product de de facto standaard waar alle gemeenten mee

aan de slag kunnen. Dat gaat uiteraard niet vanzelf. Dus ook hiervoor is de verbinding op alle

niveaus van groot belang en ook hier spelen het Kloosterhoeveberaad en het Uitvoerdersoverleg

een grote rol. Juist door draagvlak te creëren op alle niveaus wordt de kans groter dat alle

gemeenten met deze innovatieve dienstverlening aan de slag kunnen gaan. 

Deze nieuwe werkwijze begint inmiddels zijn vruchten af te werpen. De pilots zijn in een breder

verband geplaatst, zodat de innovaties die zij bereiken niet alleen voor de deelnemende

gemeenten, maar straks voor alle gemeenten te gebruiken zijn. De lijnen met andere

stakeholders zijn gelegd, om te zorgen voor de noodzakelijke verankering op alle niveaus. Er zit

een enorme kracht in dit netwerk, die door de gelegde verbindingen vol wordt benut. Zo

bereiken we de versnelling die nodig is om dienstverlening te innoveren. Samen met alle

partijen en echt vanuit de uitvoeringspraktijk.

http://www.vng.nl/onderwerpenindex/dienstverlening-en-informatiebeleid/nieuws/groen-licht-alv-voor-digitale-agenda-2020
http://www.vngmagazine.nl/weblog/18497/de-tijd-rijp-voor-samenwerking
http://www.publieksdiensten.nl/actueel/publicatie-overheidsbrede-dienstverlening-2020/


Informatie op de kaart
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Larissa Zegveld is directeur van KING 

Op Google Maps opzoeken waar je precies moet zijn voor die afspraak en

tegelijk even kijken of er in de buurt een lunchtentje is en hoe die wordt

gewaardeerd. Voordat je online dat vakantiehuisje boekt eerst op de digitale

kaart kijken of er achter die idyllische bloemenhaag misschien een snelweg

ligt.

Het zijn maar een paar voorbeelden van hoe wij in ons dagelijks leven kaarten al gebruiken voor

veel meer dan het vinden van onze bestemming. Kaarten zijn in toenemende mate de basis van

informatie. 

Ook de overheid gebruikt kaarten voor uiteenlopende processen en ook dat neemt alleen maar

toe. Een aantal jaren geleden is daarom ingezet op de ontwikkeling van de Basisregistratie

Grootschalige Topografie (BGT). Dit is de gestandaardiseerde grootschalige topografische kaart

van Nederland, die wordt gevoed en bijgehouden door diverse overheden, waaronder

gemeenten en waterschappen. Op 1 januari 2016 is deze basisregistratie gereed en klaar voor

gebruik. Op 1 januari 2017 moet de hele overheid verplicht met de BGT werken. 

De voordelen zijn groot. Eindelijk is er één uniforme ‘kaart’ van Nederland waarmee iedereen

kan werken. Gemeenten kunnen de BGT gebruiken als basis voor beleid en toezicht op allerlei

beleidsterreinen. Door informatie uit bijvoorbeeld het sociaal domein op een kaart te

projecteren, wordt informatie letterlijk zichtbaar en dat kan nieuwe inzichten opleveren. Door

gegevens van overlast of vernieling aan een kaart toe te voegen kun je snel zien waar

handhavers het beste kunnen worden ingezet. Er zijn al talloze voorbeelden van hoe gemeenten

geoinformatie slim inzetten en daarmee het succes van hun uitvoering vergroten. 

Zo hebben Dordrecht en Almere al veel ervaring met het inzetten van geoinformatie in het

sociaal domein. Zij zijn de initiatiefnemers van een pilot waarin zij samen met andere

gemeenten verder gaan onderzoeken welke meerwaarde geoinformatie heeft. Zes gemeenten

sloten zich inmiddels bij hen aan. 

Gemeenten zijn al volop bezig met het benutten van de mogelijkheden van geoinformatie en de

BGT. Er is echter ook behoefte aan ondersteuning, merkten we. Daarom start VNG/KING met

een BGTproject, een onderdeel van de Digitale Agenda 2020. Dit project zorgt ervoor dat

gemeenten doelgericht en praktisch aan de slag kunnen met deze basisregistratie. Daardoor

wordt het voor gemeenten straks net zo gemakkelijk en vanzelfsprekend om met geoinformatie

te werken als het voor ons als burgers al is.

http://depilotstarter.vng.nl/sturen-op-resultaten/geo-informatie-een-ruimtelijke-kijk-op-het-sociaal-domein
https://www.kinggemeenten.nl/basisregistratie-grootschalige-topografie-bgt/nieuws/ondersteuningsproject-voor-gemeenten-bij
https://www.kinggemeenten.nl/secties/basisregistratie-grootschalige-topografie-bgt/bgt-de-praktijk
https://www.vng.nl/onderwerpenindex/dienstverlening-en-informatiebeleid/nieuws/groen-licht-alv-voor-digitale-agenda-2020
https://www.kinggemeenten.nl/secties/basisregistratie-grootschalige-topografie-bgt/basisregistratie-grootschalige-topografie


Inzicht in participatie
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Larissa Zegveld, directeur van KING 

In de discussie over de participatiemaatschappij lijkt het soms alsof mensen

nog helemaal niet meedoen in de samenleving. Dat beeld klopt niet – dat

weet iedereen die om zich heen kijkt, want er zijn veel mensen die zich

inzetten voor hun buurt, die vrijwilligerswerk doen of actief zijn voor goede

doelen. Maar hoeveel mensen dat zijn en hoeveel kansen er nog liggen om

meer mensen te laten participeren, dat wisten we niet. Nu wel. Dankzij een onderzoek met

opvallende uitkomsten. 

Ik heb het over het eerste onderzoek dat VNGKING heeft gedaan op basis van gegevens uit de

Burgerpeiling van Waarstaatjegemeente.nl. Zo’n 48.000 mensen in 64 gemeenten

beantwoordden vragen over waarin zij participeren en of ze meer zouden willen doen. Ook werd

hen gevraagd hoe ze hun eigen leven waarderen, de zogeheten ‘kwaliteit van het bestaan’. Er is

een verband tussen die kwaliteit van het bestaan en participatie, want mensen die actief

meedoen in de maatschappij en ‘iets’ doen voor hun medemens zijn vaak tevreden met hun

eigen leven. 

Het onderzoek levert een aantal opvallende inzichten op. Zo zetten mensen die kwetsbaar

genoemd kunnen worden, omdat ze bijvoorbeeld een laag inkomen en een slechte gezondheid

hebben, zich nog weinig in voor de samenleving. Maar ze willen graag meer doen. Dat geldt ook

voor jongeren. Ze doen het nu nog niet, omdat ze niet weten wat ze kunnen doen voor een ander

en ook of die ander daar wel op zit te wachten. Het mooie van dit onderzoek is dat het naast

inzicht ook handelingsperspectief biedt. Als gemeenten bijvoorbeeld meer mensen willen

motiveren om vrijwilligerswerk te doen, is het belangrijk specifieke groepen met elkaar te

verbinden. En inzetten op een betere informatievoorziening aan deze groepen. 

Het onderzoek maakt ook duidelijk hoe krachtig het is als je meerdere gegevens met elkaar

combineert en analyseert. Gegevens uit de bestanden van VNGKING en daarbuiten. Dit

onderzoek is nog maar het begin, want we beschikken over een spreekwoordelijke berg van data

waar we nog veel meer informatie uit kunnen halen. Dat gaan we ook doen. 

In mijn eerdere blogs pleitte ik voor een overheid die toegankelijk en begrijpelijk is en die

informatie op een zorgvuldige en veilige manier verbindt en verknoopt. Die overheid komt een

stapje dichterbij met dit onderzoek en de onderzoeken die nog zullen volgen. Laten we de data

die we hebben op een goede manier gebruiken om inzicht te krijgen in wat er leeft in de

samenleving en hoe we daar als overheid op kunnen inspelen. Laten gemeenten daar dan ook

echt de tijd voor krijgen. Zodat we beleid en uitvoering kunnen baseren op feiten en niet op

incidenten.

https://www.kinggemeenten.nl/burgerpeiling/nieuws/wat-de-relatie-tussen-beperkingen-betekenisvolle-participatie-en-kwaliteit-van
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Echte vernieuwing komt van onderop, vanuit de praktijk. Dat zie je in

allerlei sectoren en dat zie je ook bij de overheid. De rijksoverheid maakte de

wetten voor de drie decentralisaties, gemeenten zijn met de nieuwe taken

aan de slag gegaan en vinden nu nieuwe werkwijzen. Dat is iets dat

gemeenten zelf het beste kunnen. Je kunt in een wet veel regelen, maar hoe

het precies werkt blijkt pas in de uitvoeringspraktijk. 

Natuurlijk heb je wetten nodig, maar eigenlijk vind ik de uitvoeringspraktijk veel interessanter.

Daar gebeurt het, daar kan de overheid echt het verschil maken voor haar burgers. Veel

gemeenten zijn bezig om hun taken in het sociaal domein zo in te vullen dat ze echt aansluiten

bij de leefwereld van burgers. VNGKING ondersteunt het initiatief 3Dlabs van Jos van der

Lans en Pieter Hilhorst om deze vernieuwing te onderzoeken en te verbinden met andere

gemeenten. 

In een 3Dlab onderzoeken Hilhorst en Van der Lans samen met een gemeente een

vernieuwende werkwijze die de gemeente bedacht voor haar taken in het sociaal domein. Ze

onderzoeken hoe deze werkwijze uitpakt in de praktijk en zoeken naar oplossingen voor

vraagstukken die de gemeente in die praktijk tegenkomt. De eerste 3Dlabs zijn inmiddels

geweest, in Hoorn en Utrecht. Een aantal loopt nu, onder meer in Lelystad en Bodegraven. In

Utrecht ging het bijvoorbeeld over hoe de collectieve aanpak in een buurt meer te verbinden

met de individuele ondersteuning van de inwoners. In Lelystad onderzoekt men hoe het Jeugd

en Gezinteam omgaat met de overgang van 18 naar 18+ en hoe men kan voorkomen dat

mensen tussen wal en schip vallen. Hilhorst en Van der Lans publiceren over hun bevindingen

op Sociale Vraagstukken. 

De 3Dlabs gaan over heel concrete voorbeelden van het werk in de uitvoeringspraktijk. Dit

moeten gemeenten zelf onderzoeken en ondervinden, deze werkwijzen en oplossingen kun je

niet achter een departementale tekentafel bedenken. Wij ondersteunen de 3Dlabs omdat we

geloven in de vernieuwingskracht bij gemeenten en we willen graag dat ze van elkaar leren,

daarom delen we de bevindingen uit de labs. We hopen ook dat de resultaten van de laboratoria

naar meer zullen smaken. Zodat deze manier van onderzoeken en delen ook voor andere

domeinen wordt gebruikt.  

Ik schreef eerder in een blog over de omgekeerde uitvoeringstoets, over de noodzaak om de

uitvoering veel meer leidend te maken in de beleidsvorming. De 3Dlabs zijn een instrument om

dit daadwerkelijk te kunnen doen. Als je deze laboratoria houdt bìnnen het beleids en

wetgevingsproces, terwijl beleid en wetgeving tot stand komen, dan leg je een sterke verbinding

met de uitvoering. Daardoor sluit regelgeving uiteindelijk beter aan bij de uitvoeringspraktijk

en daarmee bij de leefwereld van burgers. En dat is waar we het uiteindelijk allemaal voor doen,

toch?

http://www.socialevraagstukken.nl/site/series/nabij-is-beter/
http://www.vngmagazine.nl/weblog/18055/leren-omgekeerd-te-denken
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Door de Alert Online campagne en de landelijke IBDPraktijkdag staat

informatiebewustzijn weer nadrukkelijk op de agenda. Veilig internetten en

veilig met gegevens omgaan hoort natuurlijk net zo gewoon te zijn als

tandenpoetsen voor het slapengaan. Maar campagnes als deze helpen wel

om iedereen weer scherp te krijgen.

Het beschermen van informatie begint bij jezelf. Een belangrijke vraag is dan: hoe ‘hackbaar’

ben je zelf? Ik ben een keer ‘gehackt’, alweer een tijdje terug, tijdens een hackaton. Het is

interessant om te zien wat er dan over je gevonden wordt. De schade viel mee. Wel vond men op

het web een artikel dat ik ooit schreef in de schoolkrant, ver voor de tijd van het internet. Geen

idee hoe dat op het wereldwijde web is beland, maar het stond er wel. Het laat zien dat je allerlei

digitale sporen nalaat, zonder dat je daar zelf altijd erg in hebt.Een oud artikel uit de

schoolkrant is natuurlijk niet iets om je druk over te maken. Maar het wordt heel anders als het

gaat om gevoelige privégegevens, gegevens die vaak worden beheerd door de overheid. 

Denk aan identiteitsgegevens of informatie over uithuisplaatsingen van kinderen. De overheid

heeft een zware verantwoordelijkheid om hier zorgvuldig en veilig mee om te gaan. Er zijn

technische voorzieningen die deze veiligheid garanderen, maar of deze voldoende werken, is

mede afhankelijk van het gedrag van medewerkers. Dus ook daar begint het met veilig gedrag

van de medewerkers zelf. Zijn zij zich voldoende bewust van onder meer het belang van sterke

wachtwoorden die regelmatig worden veranderd? Van het afsluiten van hun computer als ze de

werkplek verlaten? Realiseert men zich dat open wifinetwerken onveilig zijn? En dat men de

laptop van het werk niet in het zicht in de auto moet achterlaten als men bij een tankstation

gaat afrekenen? Het zal niet de eerste keer zijn dat een laptop met gevoelige informatie wordt

gestolen en dat wil je te allen tijde voorkomen, zeker als daar gegevens van burgers of bedrijven

op staan. 

Eigenlijk gaat het om ibewustzijn. Dat informatie waardevol is, weten we inmiddels.

Waardevol voor het functioneren van de overheid, voor het verbeteren van beleid en uitvoering.

En iets dat waardevol is, daar ga je zorgvuldig mee om. Dat lijkt als het om data en informatie

gaat misschien technisch en ingewikkeld, maar in de praktijk blijkt het toch vooral een kwestie

van gezond verstand. Je komt al een heel eind met het nemen van een paar niet al te moeilijke

maatregelen, die bijvoorbeeld op deze website duidelijk worden uitgelegd. Zodat je veilig bent

online, zowel zakelijk als privé, en dat als je wordt gehackt er niet meer wordt gevonden dan een

leuk artikel uit de schoolkrant.

https://veiliginternetten.nl/
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Gemeenten zijn nu bijna een jaar verantwoordelijk voor de taken in het

sociaal domein die zij kregen met de drie decentralisaties. De kranten staan

er vol mee, meestal over de misstanden. Weinig oog is er voor het doel

achter de decentralisatie, want hebben gemeenten de ambitie van ‘nabij is

beter’ kunnen waarmaken?  

Om na te gaan in welke mate deze ambitie wordt bereikt onderzochten Pieter Hilhorst en Jos

van der Lans samen met gemeenten in 3Dlabs de uitwerking van de decentralisaties. Uit de

3Dlabs en de bevindingen die Hilhorst en Van der Lans tussentijds publiceerden op

Socialevraagstukken.nl komt een divers beeld. De conclusie is grofweg: gemeenten doen hun

best, maar ze zijn er nog niet.  

Wat staat de verwezenlijking van de belofte van ‘nabij is beter’ dan in de weg? De obstakels

blijken divers. Zo zijn gemeenten in de praktijk niet werkelijk vrij van rijksbemoeienis om

maatwerk te bieden en schotten te slechten. En blijkt het echt aanspreken van de eigen kracht

van burgers behoorlijk lastig. Een andere complexiteit is dat gemeenten dit jaar overrompeld

worden door grote vraagstukken en opdrachten.  Zoals het prangende vraagstuk van de

vluchtelingenopvang. Ze hebben nogal wat ballen in de lucht te houden en moeten hun energie

en aandacht verdelen. 

Ik geloof in de ambitie van ‘nabij is beter’. Maar ik denk ook dat het meer is dan een kwestie van

tijd voordat gemeenten deze echt kunnen realiseren. Hiervoor is vooral een verandering in

mindset nodig en handelingsperspectief. Zoals ik in eerdere blogs al bepleitte, vind ik dat we

vanaf nu bij het maken van beleid de uitvoering leidend moeten maken. Zodat we echt

aansluiten bij de leefwereld van burgers en ophouden om de systeemwereld van de overheid

aan hen op te leggen.  

Onlangs las ik een zeer inspirerende publicatie over dit onderwerp, die illustratief is voor het

denken vanuit de leefwereld en de uitvoering. Bert Mulder en Martijn Hartog van het eSociety

Instituut van de Haagse Hogeschool bepleiten in ‘Maatschappelijke informatievoorziening –

burgers toerusten voor een participatiesamenleving’  de volgende stap in digitalisering: van het

aanbieden van allerlei losse digitale diensten naar een samenhangend stelsel waarmee burgers

echt worden ondersteund. ‘Een goede informatiehuishouding rond burgers krijgt een nationaal

belang wanneer die burgers een essentiële bijdrage (moeten) leveren aan de kwaliteit van leven

en daarbij afhankelijk zijn van hun digitale ondersteuning’, schrijven ze. Het boek is gratis te

downloaden en een mustread voor iedereen die zich bij de overheid met dienstverlening

bezighoudt. Het biedt een frisse blik op hoe de overheid in het algemeen en gemeenten in het

bijzonder de ambitie van ‘nabij is beter’ kunnen realiseren. Als we het zo gaan aanpakken, dan

komen we er wel. 

Jos van der Lans en Pieter Hilhorst verzorgen op het Nieuwjaarscongres een sessie waarin ze

uitgebreid ingaan op hun bevindingen. Tevens presenteren ze hun publicatie ze ‘Nabij is beter

– 1 jaar verder’, waarin ze hun waarnemingen hebben gebundeld. 

http://www.nieuwjaarscongres.nl/
http://www.socialevraagstukken.nl/site/series/nabij-is-beter/
http://esocietyinstituut.nl/wp-content/uploads/2015/04/Mulder-Hartog-2015-Maatschappelijke-Informatievoorziening.pdf

